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 المستخلص

من اتساع الفجوة بين الطلب الكلي والعرض الكلي ومن ثم حدوث الفجوة التضخمية  يالعراق الاقتصاد  يعاني

اذ تم احتساب الفجوة التضخمية في الاقتصاد العراقي سواء بواسطة معيار فائض  ,(2016-2003)مدة الخلال 

المعروض النقدي والانتقال بعد ذلك الى حساب مستوى الضغوط التضخمية بواسطة معيار فائض والطلب الكلي 

في  ان السياسة النقدية إذ, , ثم بيان دور السياسة النقدية في معالجة الفجوة التضخميةمعيار الاستقرار النقدي

يكلي, انما اقتصرت لم تعالج الفجوة التضخمية من خلال تنمية جانب العرض الكلي واصلاح اختلاله اله العراق

سياسة ضبط الطلب الكلي لم تتم على على الرغم من ان على ضبط الطلب الكلي بواسطة ادواتها غير المباشرة, 

المستوى المطلوب بل ادت الى ظهور نتائج عكسية عند تطبيقها وذلك لوجود العديد من الاختلالات والعوائق التي 

دية والمالية وضعف مستوى النشاط الاقتصادي للمصارف العاملة في واجهت السلطة النقدية كضعف الاسواق النق

مارست اثراً مباشراً في زيادة الفجوة التضخمية وعرقلة اساليب  الاقتصاد العراقي فضلاً عن وجود عوائق اخرى
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Abstract 

Iraqi economy suffers of growing gap between total demand and total offer later occur 

inflation gap in (2003-2016).  The inflation gap was accounted in Iraqi economy both 

by the total excess demand standards and the excess money supply standards. Later we 

measure the level of inflation pressures by cash stability and then report the role of 

monetary policy in handling the inflation gap. The monetary policy in Iraq did not 

handle the inflation gap through develop the total offer and fix its structure disruptions 

it confine on control total demand by its indirect tools. This policy led to reverse 

results cause it has a lot of trammels and barriers that face the monetary policy like 

monetary and financially market defect also activity economy debility in Iraqi 

economy also there is other barriers that influence in increased the inflation gap and 

other things. 


